
Svaz měst a obcí ČR (SMO) nesouhlasí  
s novelou zákona o pozemních komunikacích, 
kterou minulý týden schválila Poslanecká sně-
movna. Novela přesouvá odpovědnost za stav 
komunikací z vlastníka přilehlé nemovitosti na 
vlastníka komunikace, jímž jsou ve většině 
případů obce. SMO ČR se proto obává zvyšo-
vání výdajů obecních rozpočtů. Apelovat na 
zrušení novely chce SMO ČR jak u senátorů, 
tak u prezidenta republiky.  

Navrhovatelem této novely, známé i jako 
»chodníková«, byl už v létě roku 2007 senátor, 
primátor Teplic Jaroslav Kubera. Senát návrh 
této novely schválil už 
6. 12. 2007, a to  
43 hlasy při účasti 51 
senátorů. Nikdo nebyl 
proti, osm senátorů se 
zdrželo hlasování. 
Poté byl návrh novely 
zákona postoupen 
Poslanecké sněmovně.  

Přestože SMO ČR se 
letos počátkem února 
písemně obrátil na 
všechny poslankyně a 
poslance a požádal je o 
vyslovení nesouhlasu s 
návrhem novely, záko-
nodárci jeho apel ne-
vyslyšeli a ze 190 přítomných členů dolní par-
lamentní komory se pro návrh novely vyslovilo 
115 poslanců, 32 bylo proti.  

Nyní putuje Poslaneckou sněmovnou schvá-
lený návrh znovu do Senátu, který by jej měl 
projednat do konce letošního března. Pokud 
návrh už schválený Poslaneckou sněmovnou 
projde i tam, bude jej čekat již pouze podpis 
prezidenta republiky. Nebude-li schválen, bude 
vrácen zpět Poslanecké sněmovně k dalšímu 
projednání. Vzhledem k tomu, že po loňských 
podzimních senátních volbách se v horní parla-
mentní komoře poněkud přeskupilo její politic-
ké složení, mnozí starostové doufají, že tento-
krát návrh novely u senátorů nemusí uspět. 

Předseda SMO ČR Oldřich Vlasák připomí-
ná, že novela by pro municipální sféru přinesla 

především nemalé zvýšení nákladů. »Například 
v Praze budou chybět více než tři miliardy 
korun na zajištění odpovídající techniky a per-
sonálu na odklízení sněhu,« vysvětlil Oldřich 
Vlasák a dodal, »v celé České republice tak 
rázem schází asi třicet miliard korun v situaci, 
kdy mnoho měst a obcí nemá vyřešené napří-
klad záležitosti kolem modernizací vodohospo-
dářských zařízení, ke kterým se náš stát zavá-
zal Evropské unii.« 

Kontroverzní novela přesouvá na obce odpo-
vědnost za schůdnost chodníků, a tím i za pří-
padná zranění lidí, která vzniknou z důvodu 

jejich špatného stavu. 
Výkonný místopředse-
da SMO ČR Jaromír 
Jech kromě toho při-
pomíná, že schválení 
novely by bylo nyní 
přinejmenším špatně 
načasované, neboť 
města a obce se kvůli 
krizi potýkají s pokle-
sem svých příjmů. 
Senátor Jaroslav Ku-
bera však oponuje tím, 
že návrh novely vůbec 
o úklidu chodníků 
nehovoří a pouze říká, 
že kdo vlastní, je také 

odpovědný a odpovídá za to, co vlastní. Na 
námitky, že obce nebudou mít peníze ani kapa-
city například na úklid sněhu na chodnících a 
nezvládnou podobnou kalamitní situaci, jaká 
panuje nyní, v Poslanecké sněmovně připo-
mněl, že od 1. 7. ti, kteří pobírají dávky  
v hmotné nouzi, budou v podstatě povinni 
odpracovat pro obce 20 hodin, aby dávky do-
stali. To by podle jeho názoru měla být odpo-
věď i všem těm, kdo se obávají, jak si s udržo-
váním chodníků poradí, kdyby jím navržená 
novela zákona vstoupila v účinnost. 

( r š )  

 

Spornému návrhu novely se bude už příští 
týden podrobněji věnovat březnové vydání 
Moderní obce, v němž prostor dostane i sená-
tor Jaroslav Kubera.  
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AKT UÁL NĚ  

Potvrzeno! Malé stavební úřady  
by se rušit neměly 

Konečný návrh novely zákona č. 183/2006 
Sb., o územním plánování a stavebním řádu 
(stavební zákon) pro vnější připomínkové 
řízení z dílny Ministerstva pro místní rozvoj 
ČR nakonec proti původní pracovní verzi  
z listopadu loňského roku nepočítá se žádnou 
změnou ve struktuře ani počtu stavebních 
úřadů. Potvrdil nám to mluvčí ministerstva 
Hynek Jordán. Především menší obce se do-
sud obávaly, že jejich stavební úřady budou 
zrušeny, jak předpokládala pracovní verze 
návrhu novely, a státní správa se tak opět dál 
vzdálí občanům zejména z menších sídel. 
Ministerstvo od svého záměru upustilo kon-
cem loňského roku, tedy ještě v době, kdy  
v čele resortu stál Jiří Čunek. Vyšlo přitom i  
z výsledků průzkumu, který si v závěru roku 
provedlo mezi starosty obcí s pověřeným 
obecním úřadem a obcí se základní působnos-
tí. Z obeslaných 619 obcí se ve stanovené 
lhůtě k pracovní verzi návrhu novely stavební-
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(Pokračování na stránce 2) 

»Chodníková novela« za třicet miliard korun?  

Zatím sníh na chodnících uklízejí majitelé přileh-
lých domů. Jak to bude příští zimu?  

Ilustrační foto: Alžběta Jungrová 

  

 

Objednejte si ZDARMA ukázkové číslo  
Moderní obce na tel. 800 110 022 nebo na  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO . 
 

Předplatné na rok 2009 si zajistěte na adrese 
http://www.economia.cz/predplatne. 

 

Dokončujeme pro vás březnové vydání  

Moderní obce  
(expeduje se už příští týden) 

 

Mimo jiné v něm najdete: 
• Některá úskalí nové úpravy územních rozpočtů 
• Prodej obecních bytů v otázkách a odpovědích 
• Pronájem bytů aneb Kdy se obec dopouští diskri-
minace 
• Protialkoholní vyhlášky a přístup Ústavního soudu 
• Majetkoprávní dispozice s nemovitostmi obce /2 
• Opravdu víte, zda máte povinnost registrovat se  
k DPH? 
• Ministr dopravy Bendl k přípravě zákona o veřej-
né dopravě 
• Jak správně umisťovat dopravní značky 
• Jihočeský hejtman Zimola: Důsledky recese by 
měli rovnoměrně nést všichni 
• Ekonomický útlum se podepíše i na počtu brown-
fieldů 
• Vizitkou městského úřadu je i správně nastavená 
organizační kultura 
• Nad vítěznou architektonickou studií v soutěži 
Cena Petra Parléře pro město Vítkov 
•  Využíváte služeb autorizovaného inspektora? 
• Zákaznický audit aneb Pohled na nemocnici 
očima pacientů /2 
• Když se rekonstruuje školní kuchyně ... 
• Víceúčelové pruhy: Šance pro cyklisty také v na-
šich městech 
• Moderní veřejné osvětlení zpříjemní lidem život  
a městu ušetří peníze 
• Emise a hluk: Kde je v krajích nejhůř? 
• Veletrh URBIS INVEST letos už počtvrté 
• Společná příloha s časopisem Bankovnictví: 
Finanční produkty pro municipální sféru 
• Téma měsíce: IT infrastruktura měst a obcí 
 

... a mnoho dalších zajímavých a inspirativních 
textů 

 

http://www.moderniobec.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO
http://www.economia.cz/predplatne
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ho zákona vyjádřilo 342, přičemž 268 obcí 
požadovalo zachovat současný stav.  

Současný návrh novely stavebního zákona 
neobsahuje ani žádné nové kontrolní povin-
nosti pro obce. Znamená to tedy, že obce bez 
stavebního úřadu by nemusely provádět kont-
rolní prohlídky staveb na svém území a všech-
ny zjištěné nedostatky neprodleně hlásit pří-
slušnému stavebnímu úřadu. Také tato nová 
povinnost navrhovaná v pracovní verzi novely 
děsila malé obce. 

Návrh novely stavebního zákona by měl být 
vládě předložen do konce letošního června, 
účinnosti by novela měla nabýt k 1. 1. 2010.  

Kolik na ochranu proti povodním? 
Od roku 2002 do roku 2007 se podařilo 

vystavět protipovodňovou ochranu pro  
210 tisíc obyvatel. Vyjádřeno finančně jde  
o ochráněný majetek za téměř 250 mld. Kč,  
a to při nákladech pouze zhruba 4 mld. Kč. 
Tak lze shrnout zprávu o postupu při budování 
protipovodňových opatření, kterou minister-
stvo zemědělství pravidelně každý rok infor-
muje vládu a Poslaneckou sněmovnu. Zpráva, 
kterou poslancům v polovině února představil 
ministr Petr Gandalovič, shrnula postup prací 
do konce roku 2007. Podle ministra je na ná-
sledující roky připraveno zhruba 14 mld. Kč. 
V programu prevence před povodněmi II je 
zhruba 10 mld. Kč. Na podporu obnovy, od-
bahnění a rekonstrukce rybníků a výstavbu 
vodních nádrží jsou připraveny 4 mld. Kč a na 
pozemkové úpravy vedoucí k protipovodňové 
ochraně miliarda. 

Peníze pro přeshraniční spolupráci 
Sdružení obcí a měst jižní Moravy, správce 

Fondu malých projektů (FMP) v Jihomorav-
ském kraji, ve spolupráci s Regionální rozvo-
jovou agenturou jižní Moravy připravilo další 
kolo sběru projektových žádostí. Fond podpo-
ruje projekty přeshraniční spolupráce s Ra-
kouskem, jejichž celkové náklady nepřekročí 
40 tisíc eur. Žádosti o podporu projektů lze 
podat nejpozději do 19. 3. 2009 do 16 hodin, 
přičemž místem doručení je Regionální rozvo-
jová agentura jižní Moravy, Královopolská 
139, Brno. Více informací lze získat na   
http://www.rrajm.cz/fond-malych-projektu.html  . 

Konference Obnova památek 2009 
Ve dnech 24. a 25. 3. 2009 se v Masarykově 

koleji, Thákurova 1, Praha 6 uskuteční 9. roč-
ník konference Obnova památek 2009 – Péče 
o státní hrady a zámky spojená s výstavou a 
exkurzemi. Vystoupí na ní přední specialisté  
v oblasti péče o památky a podělí se s účastní-
ky o své výjimečné zkušenosti získané při péči 
o státní hrady a zámky. Tyto poznatky lze 
úspěšně aplikovat i při správě ostatních histo-
rických objektů. Konference je určena pro 
zástupce pověřených obcí i krajských úřadů, 
architekty, techniky, historiky, kastelány, pa-
mátkáře, pracovníky ministerstev, restaurátory, 
představitele stavebních firem a další zájemce. 
Uzávěrka přihlášek je 13. 3. 2009. Program a 
přihláška na: www.studioaxis.cz . 

(Pokračování ze stránky 1) I rekonstrukce školních kuchyní vyžaduje přemýšlet 
Co by si měla obec v roli zřizovatele školy a 

školní kuchyně předem ujasnit, než se pustí do 
rekonstrukce či výstavby nového školního 
stravovacího zařízení? Ptali jsme se na to hned 
ve třech krajských hygienických stanicích.  

MVDr. Anna Niklová, vedoucí odboru hygie-
ny dětí a mladistvých Krajské hygienické stani-
ce Královéhradeckého kraje se sídlem v Hradci 
Králové, doporučuje vybírat společnost 
(projektant a stavebník), která se specializuje 
na stravovací provozy, má za sebou pár zdaři-
lých akcí podobného typu a svoji činnost pro-
vozuje delší dobu (je seznámena s novelami 
všech předpisů). Při rekonstrukcích se podle 
MVDr. Niklové osvědčuje i konzultace s per-
sonálem kuchyně, 
který bude v nových 
podmínkách pracovat. 

Podobně hovoří 
MUDr. Helena Šebá-
ková, ředitelka Kraj-
ské hygienické stanice 
Moravskoslezského 
kraje se sídlem v Ost-
ravě. »Obec by si 
rozhodně měla pře-
dem projít protokoly a 
revizní zprávy z pro-
vedených kontrol za 
předchozí léta, a to 
nejen  protok ol y  
z kontrol pracovníků orgánu ochrany veřejného 
zdraví. Měla by rovněž zvážit výhled do dal-
ších let týkající se případného zvýšení počtu 
strávníků (ve školních jídelnách lze zajišťovat 
stravování například důchodců). Není ani na 
škodu zajet do jiných obcí a podívat se, jak a 
za kolik korun se tam podařilo provést rekon-
strukci a jakých vlastních chyb by podle jejich 
zkušeností bylo možné se předem vyvarovat. 
Ředitelé škol, vedoucí školních jídelen a ve-
doucí školního stravování mají být účastni 
jednání ohledně připravovaných změn v těchto 
provozovnách,« říká MUDr. Helena Šebáková. 

MUDr. Simona Gunarová, vedoucí odboru 
hygieny dětí a mladistvých Krajské hygienické 
stanice Ústeckého kraje se sídlem v Ústí nad 
Labem, zase připomíná, že zřizovatelé i ředite-
lé škol by se měli určitě seznámit s platnou 
legislativou a měli by rovněž zvážit odborné a 

profesionální zázemí dodavatelských firem.  
V té souvislosti MUDr. Simona Gunarová 
uvádí například nutnost předejít případně ne-
vhodně zvolenému a neodborně instalovanému 
vzduchotechnickému zařízení, což by s sebou 
neslo riziko častých poruch, nadměrné hluč-
nosti a nízké kapacity.  

Zajímavý pohled na věc přináší Lenka Štěti-
nová, ředitelka Školní jídelny Vorlina ve Vla-
šimi. »O nových technologiích sbíráme infor-
mace od zástupců firem dodávajících gastroza-
řízení a jezdíme i na odborné semináře. Při 
nákupu samozřejmě bereme ohled na cenu – 
obec vždy vybírá nejméně ze tří nabídek, ale 
samozřejmě sledujeme i kvalitu. Rozhodně se 

však vyplatí informo-
vat se také u opravářů 
kuchyňských zařízení 
a v jiných školních 
kuchyních, které už 
takové zařízení mají,« 
říká Lenka Štětinová. 
Petr Hrůza, ředitel 
firmy Chevron Miku-
lov, ryze české firmy 
zaměřené na prodej 
gastrozařízení pro 
jídelny, školní a zá-
vodní kuchyně, re-
staurace, hotely atd., 
má za to, že obce 

často vyhlašují výběrové řízení na dodavatele 
rekonstrukce školní kuchyně pouze pro staveb-
ní firmy. Vítěz pak už provádí všechny staveb-
ní úpravy a formou vlastních výběrových řízení 
si zařizuje také veškeré subdodávky (gastro- a 
vzduchotechniku, elektro- a vodoinstalace 
apod.). »Jenže pak se může stát, že vyhraje 
nejlevnější dodavatel, který buď nedodrží za-
dání, nebo zařízení takzvaně ošidí. Jistě, vždy 
to nemusí být pravda a skutečně může mít 
nejmenší režijní náklady. Přesto by bylo nej-
lepší, kdyby výběrové řízení na dodávku 
gastrozařízení prováděl management příslušné 
školy za účasti vedoucí kuchařky,« radí Petr 
Hrůza.  

( r š )  
K témuž podrobněji v březnovém vydání 

Moderní obce, které se za čtenáři bude expedo-
vat už příští týden. 

Dobrá chuť strávníků ve školních jídelnách začíná  
u profesionality kuchařek a kvalitního vybavení 
kuchyní.                   Ilustrační foto: Zuzana Šmajlerová 

 

 

Ministerstvo pro místní rozvoj ČR pořádá seminář  
pro žadatele v programu IOP pro oblast intervence 5.3  

 

MODERNIZACE A ROZVOJ SYSTÉMŮ TVORBY ÚZEMNÍCH POLITIK 
 

v rámci podporované aktivity zaměřené na podporu tvorby a aktualizace územních 
plánů obcí s ohledem na udržitelný rozvoj území. 

 

30. 3. 2009, Dům kultury Dukla Pardubice, Gorkého 2573 
 

 Registrační formulář i program semináře naleznete na:  
www.strukturalni-fondy.cz/iop/seminare-5-3 

http://www.moderniobec.cz
http://www.rrajm.cz/fond-malych-projektu.html
http://www.studioaxis.cz
http://www.strukturalni-fondy.cz/iop/seminare-5-3


Majetek města obstaven kvůli odpírání informací 

Na pomoc lesům po kalamitách 
Od 10. 3. a podle zpřesněných pravidel bu-

dou moci žadatelé začít předkládat projekty  
v rámci opatření Obnova lesního potenciálu 
po kalamitách a podpora společenské funkce 
lesů Programu rozvoje venkova. Podstatou 
zpřesnění pravidel je snížení maximálních 
požadovaných výdajů na projekt. Nově bude 
za způsobilý výdaj považováno zpracování 
dřevní hmoty, soustřeďování klestu a jeho 
likvidace pro porosty do 40 let věku. Úprava 
stanovuje i nové mezní hodnoty, od kterých se 
poškození porostu považuje za kalamitu. Pří-
jem žádostí potrvá do 31. 3. 2009 do 13 hodin 
na příslušných regionálních odborech Státního 
zemědělského intervenčního fondu. Podrob-
nější informace jsou na www.mze.cz (rubrika 
Podpora z EU a národní dotace, podrubrika 
Program rozvoje venkova, podrubrika Opatře-
ní Programu rozvoje venkova, osa II) a rovněž 
na stránkách Státního zemědělského inter-
venčního fondu www.szif.cz v sekci Program 
rozvoje venkova. 

INVEX v původní podobě skončil 
Veletrh INVEX v tradičním veletržním poje-

tí po 18 ročnících končí. Splnil svou historic-
kou úlohu a své místo ve světě informačních a 
komunikačních technologií přepustí samostat-
né konferenční akci INVEX FORUM, která se 
letos s podtitulem Odborné ICT setkání premi-
érově uskuteční na brněnském Výstavišti ve 
dnech 5. a 6. října. Pořádající společnost Ve-
letrhy Brno má za to, že vystavovat technolo-
gie z velké části ztratilo svůj původní smysl, 
prezentovat konkrétní tematická řešení přesně 
vymezeným skupinám posluchačů však niko-
liv. INVEX FORUM tak přinese konference, 
semináře, kulaté stoly, diskuse o aktuálních 
trendech nebo prezentace nových řešení, a to 
pro registrované odborné návštěvníky. Tříden-
ní veletrhy DIGITEX a INTERKAMERA 
společně v Brně začnou až 8. října.  

Zpětný odběr ohrožen není 
Ústavní soud ČR (ÚS) svým rozhodnutím  

z 11. 2. 2009 umožnil další fungování systému 
zpětného odběru vysloužilých spotřebičů a 
dalšího nakládání s nimi v podobě, na kterou 
si Češi zvykli a která je obvyklá také v dalších 
členských zemích EU. Vyhláška o nakládání  
s elektrozařízeními a elektroodpadem podle 
navrhovatelů z řad některých poslanců údajně 
brání svobodnému podnikání. ÚS však vzal  
v úvahu mj. argument, že činnost neziskových 
kolektivních systémů není podnikáním ve 
smyslu Listiny základních práv a svobod. 
Zákon o odpadech, z něhož vyhláška vychází, 
podle nálezu ÚS umožnil ministerstvu životní-
ho prostředí, aby si samo zvolilo, zda nakládá-
ní s historickými elektroodpady svěří jedno-
mu, nebo většímu počtu kolektivních systémů. 
»Neziskový kolektivní systém Elektrowin 
fungoval od začátku své existence, tedy od 
roku 2005, vždy v duchu zákona a provádě-
cích předpisů. Celou svou činnost jsme vždy 
realizovali v souladu s platnou legislativou,« 
uvedl předseda představenstva Elektrowin, 
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Na veřejném osvětlení lze ušetřit: Příklady už jsou ... 
Roční úspora téměř 1,5 milionu Kč (Kladno), 

0,254 milionu Kč (Česká Skalice), 0,113 milio-
nu  Kč (Ondřejov) nebo 0,254 milionu Kč 
(Sadská). O jakých úsporách je řeč? O těch, 
které může menší obci i velkému městu přinést 
optimalizace veřejného osvětlení. Podle odbor-
níků může takové úspory dosáhnout zhruba  
90 % všech měst a obcí, na jejichž území jsou 
instalovány zastaralé a unifikované soustavy 
veřejného osvětlení, zpravidla z počátku 70. let 
minulého století. 

Naposledy jsme se o výhodách optimalizace 
veřejného osvětlení přesvědčili v Kladně. Po 
dobrých zkušenostech s pilotním projektem 
testování tří moder-
ních svítidel s růz-
nými světelnými 
zdroji loni v létě ve 
čtvrti Habešovna 
tam na sklonku roku 
přikročili k plošné 
výměně svítidel na 
zhruba pětině území 
města. Na základě 
výsledků testů byla 
místo stávajících 
sodíkových zdrojů 
nakonec použita 
kombinace špičko-
vých svítidel značky 
Indal a výbojek 
CosmoPolis firmy 
Philips. Při optimalizaci svého veřejného 
osvětlení se město opíralo o ekonomickou 
studii, kterou pro ně zpracovala nezávislá inici-
ativa Greenlighting.cz, která si i prostřednic-
tvím svého portálu www.greenlighting.cz urče-
ného převážně pro obce a města klade za cíl 
zlepšování obecného povědomí o problematice 
veřejného osvětlení.  

Kladno do obměny svého veřejného osvětle-
ní investovalo zhruba 7,8 mil. Kč, přičemž 
návratnost těchto finančních prostředků má 
podle primátora Dana Jiránka činit zhruba pět a 
půl roku. Celková předpokládaná úspora za  
15 let bude téměř 25 mil. Kč. Úspora je dána 
především minimalizací spotřeby elektrické 
energie  a také snížením nákladů na údržbu a 
servis. Přínosem je však i větší světelný kom-
fort občanů (v Kladně použitá svítidla firmy 
Indal navíc nesvítí lidem do oken) a také vyšší 
bezpečnost silničního provozu i omezení pou-
liční kriminality a projevů vandalismu. 

Jakkoliv optimalizace veřejného osvětlení ve 
svém výsledku nakonec přinese nezpochybni-
telnou úsporu, obce a města může od obměny 
svítidel odrazovat výše vstupní investice. Do-
konce i primátor statutárního města Kladno 
připustil, že město by výměnu 1369 světelných 
bodů patrně v takovém rozsahu neuskutečnilo, 
kdyby se loni nezpozdily některé výzvy ope-
račních programů. Část peněz, které město 
mělo připravené na kofinancování projektů,  
s nimiž se hodlalo do těchto výzev přihlásit, 
nakonec tedy v závěru roku použilo na obměnu 
svého veřejného osvětlení. 

Zajímalo nás, zda by i v případě veřejného 
osvětlení nemohla 
být využita metoda 
EPC, která spočívá  
v tom, že dodavatel-
ská firma zajistí pro 
klienta i financování 
investice a tato in-
vestice je pak splá-
cena z dosažených 
úspor, jak je to už 
vcelku běžnou praxí 
u firem energetic-
kých služeb. 
Bedřich Quadrát, 
ředitel společnosti 
Indal C&EE, říká, že 
tato metoda je dosa-
žitelná i pro veřejné 

osvětlení a už leckde funguje. »V loňském roce 
se takto podařilo profinancovat několik projek-
tů. Jako příklad můžeme uvést město Česká 
Skalice, které financuje obnovu veřejného 
osvětlení z dosažených úspor,« konstatuje 
Bedřich Quadrát a odkazuje na portál 
www.greenlighting.cz , kde je tato metoda po-
psána právě v souvislosti s veřejným osvětle-
ním. 

Primátor Kladna Dan Jiránek metodu EPC 
pro veřejné osvětlení rovněž nezavrhuje. Podo-
týká však, že její uplatnění bude hodně záviset 
i na vývoji cen elektrické energie. Nastane-li  
u cen elektřiny určitý pokles, a dosažené reálné 
úspory tedy budou nižší, může to poznamenat 
splácení investice. 

( r š )  
 
O veřejném osvětlení v Kladně se více do-

čtete v chystaném březnovém vydání Moderní 
obce. 

Sevastopolská ulice v Kladně s novým osvětlením: 
Teplá bílá zář je blízká světlu dennímu a svítidla nesvítí 
lidem do oken.                                                 Foto: archiv 

(Pokračování na stránce 4) 

Případ, který loni zvítězil v soutěži Otevřeno x Zavřeno, se dostal do další fáze. O co v kauze 
šlo? »V návaznosti na věcný spor o výkon užívacího práva na základě nájmu k rekonstruovanému 
bytu podal žadatel žádost o informaci. Karlovarský magistrát si postavil hlavu a odmítl uznat svou 
zákonnou povinnost. Šestkrát za sebou se vzepřel nadřízenému orgánu, který mu nařídil informace 
poskytnout,« shrnul Oldřich Kužílek, spolupracovník Otevřené společnosti, o.p.s.  

Nyní soud nařídil exekuci, z kapes daňových poplatníků budou hrazeny exekuční náklady a ná-
klady protistrany. Město nebude smět s majetkem nakládat mimo běžné a nutné činnosti. Otázkou 
zůstává, kdo městu uhradí vzniklou škodu. »Osobně nedovedu odlišit takto vzniklou škodu od 
případu, kdy někdo přijde opilý do práce, rozbije počítač a musí ho pak zaplatit,« uzavřel Oldřich 
Kužílek. 

( t z )  
Bližší informace o případu najdete na http://www.otevrete.cz/index.php?akce=clanek&id=740  . 
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Již počtvrté vyhlašuje Nadace Partnerství 
spolu s městem Strakonice soutěž o titul Město 
stromů. Vítězné město získá prémii 50 tisíc 
korun od hlavního partnera soutěže, společnos-
ti Tetra Pak, dále roční asistenci Nadace Part-
nerství a především prestižní titul spojený  
s možností přihlásit se do soutěže »evropských 
kvetoucích měst« – Entente Florale Europe.  

Přihlášku do soutěže Město stromů mohou 
zaslat všechny obce na území ČR o minimální 
velikosti III. typu (tj. obce s rozšířenou působ-
ností) až do 5. června 2009.  

»Odborná porota posoudí 
všechny došlé přihlášky a vítěz 
bude vyhlášen na začátku červen-
ce 2009. Po dobu jednoho roku – 
od října 2009 do října 2010 – pak 
bude ve vítězném městě probíhat 
celá řada aktivit s tematikou stro-
mů. Tuto kampaň zahájí převzetí 
symbolického žezla od Krnova, 
současného Města stromů. Předá-
ní žezla se už tradičně uskuteční 
20. října, aby bylo symbolicky 
spojeno s oslavou Dne stromů  
v ČR,« uvedla Hana Zuchnická  
z Nadace Partnerství. Bližší informace a při-
hláška je na www.stromzivota.cz/mestostromu  .  

Cílem soutěže je zvyšovat zájem občanů  
o životní prostředí svého města. V rámci celo-
roční kampaně se konají aktivity motivující 
širokou veřejnost k aktivnímu zapojení do 
ochrany přírody, zkvalitňování životního pro-
středí a veřejného života vůbec. Neméně důle-

žité je zlepšování vztahů mezi členy místní 
komunity. »Zkušenost nám ukazuje, že aktivita 
města jako celku vždy nejvíce závisí na inicia-
tivě jednotlivců, kteří chtějí své okolí spoluu-
tvářet a kteří mají zájem o to, aby se ve městě 
dobře žilo,« říká zástupkyně společnosti  Tetra 
Pak Hana Zmítková. 

V říjnu 2008 převzal štafetu severomoravský 
Krnov. Během čtyř měsíců Krnovští uspořádali 
pět přednášek a besed, dvě výstavy a vyhlásili 
dvě soutěže. Akce doposud navštívily téměř 

dvě tisícovky lidí. »Podařilo se 
nám zapojit do kampaně široké 
spektrum občanů různých věko-
vých kategorií. Od škol, měst-
ských zájmových skupin až po 
neziskové organizace. Díky kam-
pani komunikace mezi námi ještě 
zintenzivněla,«  shrnuje dosavad-
ní zkušenosti koordinátorka kam-
paně Jana Vágnerová. V lednu 
město navíc využilo příležitost a 
přihlásilo se do evropské soutěže 
rozvoje sídel Entente Florale 
Europe. To, jak si Krnov vede  
v oblasti životního prostředí, 

rozvoje obce a v komunikaci s lidmi, posoudí 
odborná porota začátkem srpna. Krnovští chtějí 
pokračovat v kampani uspořádáním dalších  
30 pestrých akcí – mezi nimi i ekovýchovných 
programů pro mateřské a základní školy či 
dokončení naučné stezky. Za cíl si dali také 
výsadbu více než tisícovky stromů v centru a 
okolí a již nyní jich vysázeli přes 800.        ( t z )  
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a.s., Jaroslav Holakovský. Elektrowin je nej-
větším z českých kolektivních systémů, stará 
se zejména o sběr a likvidaci lednic a dalších 
velkých a malých domácích spotřebičů. Český 
systém podle Holakovského odpovídá evrop-
ské legislativě i zvyklostem dalších členských 
zemí EU. Je funkční a obyvatelé ČR jej přijali 
za svůj. Svědčí o tom i to, že podle předběž-
ných údajů jednotlivých kolektivních systémů 
se naší republice loni podařilo splnit závazek 
vůči EU vysbírat čtyři kilogramy starých zaří-
zení na obyvatele a rok. 

Městská policie pro seniory 
Městská policie hl. m. Prahy odstartovala 

počátkem letošního roku v Městské části 
Praha 2 třetí cyklus přednášek Senior akade-
mie, zaměřených na praktické informace 
z oblasti prevence kriminality pro starší 
občany. Do loňských dvou cyklů, které se 
konaly v budově ředitelství městské policie a 
na úřadu Městské části Praha 9, se přihlásilo 
73 seniorů. »Na seminářích se senioři seznámí 
se základními pravidly pro bezpečné chování, 
zajištění majetku, bytů a rekreačních objektů 
apod.,« uvedl první náměstek primátora Ru-
dolf Blažek. Kromě přednášek patří do pro-
gramu i exkurze do Muzea Policie ČR, pro-
hlídka Centrálního operačního střediska 
městské policie a Útulku pro opuštěná zvířata 
v pražské Tróji.  

Cena MOSTY 2008 Otrokovicím 
Národní rada osob se zdravotním postižením 

ČR již pošesté udělovala ceny MOSTY 2008. 
Oceňuje jimi aktivity, projekty či osobnosti, 
které dlouhodobě, cíleně a systémově podpo-
rují osoby se zdravotním postižením. Cenu  
v kategorii instituce veřejné správy získalo 
město Otrokovice za komplex opatření ve pro-
spěch osob se zdravotním postižením. Do fi-
nále této kategorie byly též nominovány: měs-
to Havířov za integrovaný rekondiční pobyt 
pro děti s poruchami pohybového ústrojí, 
Plzeň za dlouhodobou snahu o realizaci bez-
bariérových úprav a vytváření bezbariérového 
prostředí na území města a Moravskoslezský 
kraj za přijetí strategického dokumentu Kon-
cepce kvality sociálních služeb v kraji včetně 
transformace pobytových sociálních služeb.  

Budou kreslit a fotografovat 
Nové pohledy na Plzeň z hlediska zdravého 

životního stylu, životního prostředí a trvale 
udržitelného rozvoje by měla přinést soutěž, 
kterou vyhlašuje odbor životního prostředí 
plzeňského magistrátu. Téma je Plzeň – měs-
to, kde stojí za to žít. Soutěž je rozdělena na 
část výtvarnou pro školní děti a fotografickou 
(bez omezení věku). Soutěžní práce je nutné 
odevzdat do 20. 5. 2009. Pravidla soutěže jsou 
na: www.livcom2009.cz v sekci Výtvarná a 
fotografická soutěž.  

(Pokračování ze stránky 3) Kdo letos od Krnova převezme titul Město stromů? 

Jihočeští zaměstnavatelé spolupracují se školami 
S blížícím se přijímacím řízením pro školní 

rok 2009/2010 se pro žáky, kteří mají zájem  
o technicky zaměřené učební obory, otevírá 
zajímavá možnost uplatnění se v budoucnu na 
trhu práce. Jihočeský kraj totiž připravuje gran-
tový program s názvem Podpora firem při pří-
pravě učňů na povolání. Chce tak podpořit 
zaměstnavatele, kteří spolupracují se středními 
školami při zajišťování praktického vyučování 
žáků a dále i v jiných aktivitách. 

»Budoucí zaměstnavatelé žáků a studentů 
nejlépe vědí, jaké požadavky budou kladeny na 
absolventy škol při nástupu do zaměstnání. 
Proto i firmy mnohdy zadávají žákům řešení 
úloh, které vycházejí z praxe. Studentům vyš-
ších odborných škol zase nabízejí témata pro 
zpracování absolventských prací. V některých 
případech se zaměstnavatelé podílejí i na zpra-
cování školního vzdělávacího programu a na 
aktualizaci oborové nabídky vyšších odbor-
ných škol ve vazbě na akreditační řízení,« říká 
Jiří Moravec, vedoucí odboru školství, mládeže 
a tělovýchovy krajského úřadu. 

Největší podíl spolupráce zaměstnavatelů je 
v oblasti zajištění praktického vyučování žáků 
učebních a studijních oborů s maturitní zkouš-

kou zaměřených na strojírenství, elektrotechni-
ku a stavebnictví, a v oblasti umožnění vyko-
nání praxe žáků odborných škol na svých pra-
covištích. A je to jak u oborů studijních, tak 
učebních. Někteří zaměstnavatelé podporují 
žáky vybraných oborů finančně přímo, větši-
nou formou stipendií a dalších pobídek. Přispí-
vají např. na ubytování, stravování, jízdné do 
školy, učební pomůcky. Přímá finanční podpo-
ra žáků se liší podle oborů i jednotlivých  
budoucích zaměstnavatelů. Nejvyšší finanční 
podporu na jihu Čech může nyní získat žák ze 
stipendijního programu Českých drah na Střed-
ní škole v Českých Velenicích a od Metrostavu 
Praha, na Střední průmyslové škole strojní a 
stavební v Táboře.  

Nejvíce žáků z hlediska jejich počtu podpo-
rují firmy Robert Bosch Č. Budějovice, Jiho-
stroj Velešín, GPH Gmbh Trhové Sviny, Linde 
Pohony Č. Krumlov, ZVVZ Milevsko, ČD 
Cargo, Magna Cartech České Velenice, Groz-
Beckert-Czech, Kovosvit MAS Sezimovo Ústí, 
E.ON Česká republika, TRW-DAS Dačice, 
Kočí Písek a Moeller Elektrotechnika Suchdol 
nad Lužnicí.    

( t z )  
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